
 

       Ve st ředu  4.zá ří  2024  se  v Kolín ě,  na  Karlov ě  náměstí,  konalo  krajské
předvolební shromážd ění STAČILO!  - SPOJENÁ LEVICE  KS ČM, ČSSD a ČSNS
pro St ředočeský kraj. 
  Ani  úmorné  vedro  nezabránilo  delegacím  jednotlivých  okresů  se  akce  zúčastnit.
Kromě  většiny  krajských  kandidátů  přijel  i  hlavní  host  -  europoslankyn ě  a
předsedkyn ě KSČM  s.Kate řina Kone čná. 

  Akci  moderoval  s.Roun  z volebního  oddělení  ÚV  KSČM.  Jako  první  vystoupil
s.Jind řich  Havelka,  lídr  kandidátky .  Hovořil  o  nezáviděníhodné  situaci  v kraji  a
nutnosti  ji  změnit.  Hned  po  něm  se  slova  ujala  s.Kone čná.  Projevy  obou  byly
přerušovány potleskem. 

  Poté vystoupila řada dalších kandidátů Zdeněk Štefek, David Kvá č /KSČM/ aj. Mezi
nimi i Jan Tvrdý , bývalý člen předsednictva  a předseda krajské rady SOCDEM. Nyní
už jen bez politické příslušnosti, protože, jak řekl, ho jeho rodná strana vyloučila za
spojení  s komunisty.  Stručnými  projevy  se  představili  i  Pavel  Havránek  a  Dana
Smejkalová za ČSSD.

  Akci narušil jen jeden mladý muž, zahalený do vlajky USA, který účastníky označil za
nepřátele „demokracie“. Po skončení shromáždění kolem něj vznikl debatní kroužek.

  Závěr  pat řil  op ět  Kate řině  Konečné,  která  vyzvala  k aktivnímu  p ůsobení  na
občany,  aby využili  svého práva a i  této  „krajské  ruce “ naší  vlády dali  jasn ě

najevo, že STA ČILO!                           EV,  foto J.Kůstka

  Mimo lídra kandidátky soudruha Havelky vystoupili  i  další kandidáti  např.  Zdeněk
Štefek, Jan Klán, ale i předsedkyně KSČM Kateřina Konečná.  Na snímku  Kateřina
Konečná s Evou Vlčkovou a Jinřichem Havelkou. 

Za OV KSČM Kladno zde byli  soudružka Vlčková,  předsedkyně  a  členové VV OV
KSČM soudruzi Nyš, Kůstka a Zvonař, který byl spolehlivý řidič a cestu jsme absolvvali
v pohodě. 

   

A jdeme na to…

K návrhu státního rozpočtu jsem se na svých sociálních sítích
už krátce vyjadřovala. Nakolik však šlo na české politické scéně
o nejvýznamnější událost minulého týdne, nedá mi to se u něj
ještě nezastavit a nepodívat se také na reakce, které návrh z
dílny ministra Stanjury vyvolal.
Dost možná nejvyšší vlnu nevole zvedl návrh rozpočtu u odborů.
Jen  o  týden  dříve  totiž  ztroskotalo  jejich  jednání  s  vládou  o
zvýšení  platů  státních  zaměstnanců  od  září.  Týden  nato  pak
vyšlo z představeného rozpočtu najevo, že se zvyšováním platů
o nesčetněkrát slíbených pět procent se nepočítá ani od ledna.

»Vůbec nevíme, proč je takový rozdíl mezi tím, co je v návrhu napsáno a co nám
ústně  slibovali.  Je  to  pro  nás  neakceptovatelné.  Některé  resorty  nepředpokládají
vůbec  žádný  růst  platů.  To  pak  nedává  vůbec  žádný  smysl,« kritizoval  předseda
Českomoravské konfederace odborových svazů Josef Středula.
V  návaznosti  na  to  naplánovali  policisté  a  členové  dalších  bezpečnostních  sborů
protest před Úřadem vlády. Ten by měl začít 16. září a trvat by měl nejméně týden.
Důvodem je podle předsedy Unie bezpečnostních složek Aleše Lehkého nesplnění
slibů ohledně navýšení platů i celkově nedobrá situace.
Odbory podle něj chtějí zabránit zejména tomu, aby ze sborů odcházelo hodně lidí.
Bezpečnostní  složky  ostatně  nejsou  jediným  sektorem,  kterému  kvůli
nedostatečnému růstu platů, zcela nereflektujícímu současnou ekonomickou situaci a
předešlé roky nezkrocené inflace, hrozí  odliv  zaměstnanců.  Naprosto nemístná mi
pak přijde poznámka Víta Rakušana, který plánované protesty dává do souvislosti s
krajskými  volbami a namísto  přiznání  své politické odpovědnosti  je  vnímá jakožto
prostředek politického boje. Podobně kritická situace s odlivem zaměstnanců přitom
může nastat také v jiných klíčových sektorech, jako například ve školství.
Vláda neplní závazek z programového prohlášení, kde slibuje, že bude do vzdělávání
investovat z veřejných financí v poměru k HDP minimálně tolik, aby to odpovídalo
úrovni  průměru zemí OECD. Poslední  dostupná data ukazují,  že nejblíže jsme se
podílem vzhledem k HDP průměru zemí OECD přiblížili v roce 2020.
Chybí vize, kam dál
Kdybych  měla  návrh  Ministerstva  financí  v  kontextu  veškerých  reakcí  za  sebe
shrnout, z rozpočtu je patrná jedna věc – absolutně zde chybí jakákoliv vize, kudy se
chce Česká republika nadále ubírat. Rozpočet je šitý tak, aby pro jednotlivé resorty
bylo naplněno nutné minimum a rozpočet prošel, peníze na smysluplný rozvoj však
chybí prakticky všude.
Ministr Stanjura navíc celý týden na veškeré reakce odpovídá způsobem, jako že jej
diskuse o rozpočtu vlastně otravují a ať ho nikdo neotravuje s chybějícími miliardami
na platy hasičů či  pedagogů.  Stejně tak se ODS slovy ekonoma Skopečka staví k
výtkám z řad vlastní koalice, kde Piráti  už zřejmě  splnili  úlohu užitečných idiotů,  a
pokud se jim návrh rozpočtu nelíbí, mají z vlády odejít. Takhle si vážně představuji
věcnou diskuzi  mezi  koaličními partnery.  Celé rozpočtové fiasko je dalším zářným
důvodem, proč říct pětikoalici STAČILO! už nyní v září v krajských volbách.
Posouvají i p ředčasný d ůchod
Další asociální změny od října naplánovalo také Ministerstvo práce a sociálních věcí.
Zájemci o předčasný důchod budou muset nově odpracovat o pět let více, aby na něj
měli  nárok.  V  současnosti  musejí  mít  lidé  před  odchodem  do  předčasné  penze
odpracováno alespoň 35 let, nově to má být 40 roků.
»Chápu snahu, kdy je na trhu práce málo lidí, udržet tam každého. Na druhou stranu
ale ministerstvo nepočítá s tím, co nastane, když přijde větší krize a s ní spojená
nezaměstnanost.  Pro mnoho starších lidí  byl totiž  předčasný důchod únikem před
dlouhodobým  pobytem  na  úřadu  práce,«  kritizovala  změnu  předsedkyně  Rady
seniorů  Lenka Desatová.  »Navíc  do předčasného důchodu chodí  hodně  lidí,  kteří
pečují o blízkou osobu, a tímto způsobem řeší výpadek příjmů,« dodala.
Já jen doplním, že Česká republika patří  k zemím, kde lidé mají průměrně  za rok
odpracováno nejvíce  hodin a  ze  zemí EU je  na  tom v tomhle  ohledu hůře pouze
Polsko. Zatímco Češi pracují ročně takřka o třetinu více než Němci a jejich vláda jim
za  tuto  práci  navíc  odmítá  řádně  zaplatit,  nyní  navíc  ještě  přijdou  o  možnost
předčasného důchodu, a to mnohdy i v případech, kdy jim zdravotní stav v pokročilém
věku bude prakticky znemožňovat nalezení dalšího zaměstnání. Ještě si snad někdo
myslí, že to je nadnesené, když označuji tuto vládu a ministra Jurečku za asociální?

Dvě demonstrace a protich ůdné požadavky  
Byla sobota, den víkendový. Až vražedné horko. V Pr aze se přitom sešly dv ě

manifestace.  Jedna na Starom ěstském nám ěstí,  druhá na Letenské pláni.  Na
obou  byl  p řibližn ě  stejný  po čet  lidí.  O  první  informovala  hlavní  média,  o
druhé vlastn ě  jen  iportaL24.cz. Na  té  první  ú častníci  proklamovali  » čisté
nebe«nad Ukrajinou. Anglicky, jak jinak. To nebe by  měla zajistit letadla NATO.
Byl  tu i  požadavek, aby n ěkteré státy Aliance,  které dosud blokují  používání
raket  dolétajících  daleko,  rozhodnutí  odvolaly.  Aby  tedy  řízené  st řely  mohly
zasáhnout Moskvu a t řeba vymazat  ze sv ěta  i  Kreml.  To druhé shromážd ění
volalo po pádu vlády, která nás žene do pekel.  Ú častnili  se ho zástupci řady
hnutí a stran, jež jsou proti válce a které si to d ávají do volebních program ů. To,
že  média  informovala  jen  o  jedné  z nich,  sv ědčí  o  řízeném  omezování
informovanosti a postupném okrajování demokracie.
Před několika dny jsem psal  o tom, jak pro Spojené státy a vlastně některé země
Evropy je válka výhodná. Válčí-li se, tedy daleko od nich, vyrábějí se zbraně a nejen
zbrojaři  z toho  mají  profit.  I  pracující  ve  zbrojovkách  a  v průmyslu  návazném  na
armády, i politici, kteří tak zabezpečili práci pro tisíce a miliony voličů a tím klid v zemi.
Ta manifestace  na  Staroměstském  podpořila  válkychtivé.  Ti  totiž  nyní  západnímu
»demokratickému« světu vládnou. Podpořila tedy i výrobce zbraní a všechny ty, kteří
z války na východě profitují a odmítají si sednout za jednací stůl.
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Je Rusko z tohoto ohledu lepší? Informací je málo a ty, které se k nám dostávají, jsou
zabarveny tendenčně. Foltýnové už vědí, jak na to. Vycházíme-li však ze zpráv, které
se někdy omylem, jindy jen aby prolétly éterem a nezanechaly pokud možno stopu
v myšlení našich občanů, dostaly až k nám, dozvěděli jsme se, že prý sám prezident
Putin navrhl tři země, kde by se mohlo už začít  jednat o zastavení války. Jmenoval
Čínu, Indii  a Brazílii.  Nereagoval při  tom na málo reálné podmínky, jež prý umožní
nějaké  nespecifikované  jednání,  prezidenta  Zelenského,  které  byly  jistě  předem
schváleny  ve  Washingtonu.  Byly  vysloveny  »z pozice  síly«,  jenže  může  někdo
v takovéto  situaci  jednat  z takové  pozice,  když  pomalu  ztrácí  vesnici  za  vesnicí,
městečko za městečkem? Silná slova estonského či amerického generála zaměřená
na Rusko a zveřejněná v minulých dnech jsou dost málo pro základ jakéhokoli řešení.
A tak  se  válčí  dál  a  umírají  lidé,  cíleně  nebo  náhodou.  Propaganda,  pokud  jde  o
natovské zájmy,  nám pak často představí  opak toho,  co se skutečně  stalo,  jak  se
dozvídáme později. Tak třeba z mrtvých v jednom křídle kyjevské dětské nemocnice se
udělají děti a personál, aby následně ukrajinský prezident vyznamenal zde zahynuvší
důstojníky.  Nepochybuji  o  tom, že nešlo o výjimku z takových »faux pas«. Ostatně
propaganda  protistrany,  chce-li  patřičně  »nabudit«  obyvatele  své  země,  jistě
nepostupuje jinak.
Čtu nyní  vzpomínky na Operaci Overlord. Pisatel,  bývalý válečný zpravodaj,  si  v ní
např. stěžuje, že informace, které dostal on a jeho druzi ze všemožných agentur světa,
se podstatně lišily od dění na bojišti a uvádí jako příklad francouzské Caen, kde v té
době byl. A informace o přešlapech, zbytečných obětech vojáků či dokonce o zastírání
skutečnosti spojeneckého velení se tak nedostaly do světa…
Na Ukrajině se ovšem dál válčí. Každý den přibývají mrtví. Nyní také v Kurské oblasti
Ruska.  Z hlediska  akcionářů  amerických firem je dobře.  Také pro  majitele  akcií  či
přímona válku zaměřených fabrik z jiných částí demokratického světa něco z „plného
stolu« jistě  upadne. Proto se píše o těch ze »Staromáku« a nikoli  těch z Letné. Ti  první jim
vlastně  napomáhají  v kšeftu. To se cení. Proto je média, která jsou v rukou majetných, musí
pochválit. Čím víc bude takových akcí, tím větší bude odůvodnění pro další pokračování války,
tím více se také vydělá.
Vzpomněl jsem si na padesátá léta, kdy my mladí jsme demonstrovali za to, co bylo psáno v tzv.
Stockholmské výzvě. Tehdy šlo o atomové zbraně a proti válkám. Ami go Home se ozývalo po
Evropě a obyčejní lidé, stejně jako později u nás v případě USzájmu o stavbu radaru v Brdech,
zvítězili. Atomové zbraně už po Japonsku použity nebyly a radar nebyl u nás vybudován.
Američtí a západoevropští výrobci zbraní si však tehdy, v oněch poválečných letech, stejně přišli
na své. Byla Korejská válka, převrat vyvolaný CIA v Íránu, blížil se Vietnam a všude bylo potřeba
zbraní z amerických zbrojovek. Jen hesla musela v samotné Americe být taková, aby se ti, co
mají zásluhy na malé nezaměstnanosti, stali populární. Proč myslíte, že prezidentem USA byl
zvolen generál Eisenhower?
Tehdy v Evropě nikdo pro zájmy akcionářů zbrojovek nevyvěšoval anglicky psaná hesla a ani
naše média další zabíjení nebo přípravu na něj nepodporovala.
Věřím, že doba podobné té, kdy se Evropa sjednocovala na Stockholmské výzvě, zase přijde a
všichni  pochopíme,  že  válka není  v zájmu nás obyčejných lidí,  ale  výrobců  zbraní.  A kdyby
zbrojovky  měly  vyrábět  něco  užitečnějšího,  pokrok  by mohl  dostat  nové  dimenze  a  mnohé
všelidské bolesti by se snáze řešily.
A pokud jde o dnešní Rusko? Snad je návrh na jednání myšlen vážně. Chci tomu věřit, i když
také tam jsou zbrojovky v soukromých rukou. Je však v jeho zájmu, aby už konečně  na jeho
hranicích byl klid. Těžko však může přijet na nějaký »velkosummit«, který má »nahradit« přímá
jednání o míru, když jeho cílem by mělo být jednoznačné odsouzení Ruska. Toho by se opravdu
účastnil jen blázen. Proto je třeba podporovat přímá jednání účastnících se stran, byť za účasti
zprostředkovatelů, a vyvarovat se další eskalace války.
A pokud jde o  ty naše válkychtivé? Poslal  bych je na  den do první  linie bojů.  Na
zkušenou. Možná, že poté by spíše než na Staroměstské šli demonstrovat na Letnou.
                                                                                    Iportal         Ja roslav Kojzar
PÍŠETE NÁM 

Polemika  o  kontroversním  NACIONALISMU  .Definice
NACIONALISMU:
"Nacionalismus je politický směr a ideologie vycházející z přesvědčení o výjimečnosti a
zpravidla i nadřazenosti vlastního národa ."                                                         Zde
panuje jakási rozporuplnost, neboť každý národ je specificky, originálně                 v ý j i
m e  č  n  ý  svojí  jinakou kulturou,  náboženstvím,  zákony a  přesto  se  každý tento
výjimečný národ automaticky, nacionalisticky, nepokládá za národ  nadřazený nad jiné
národy. Za nadřazené národy předurčené vládnout jiným národům se údajně pokládal
židovský národ, Židé, tzv. "děti  Abrahámovy", samotným Bohem předurčen vládnout
jiným  národům.  Jak  vládnou  Palestině,  Palestincům,  dnes  názorně  vidíme.
Jiným takovým národem, který se cítil být předurčený, nadřazený ostatním národům
byli Germáni tzv. čistá rasa Árijců.  Svojí 6 let trvající militaristickou, nacionalistickou
válkou zdecimovali mnoho zemí světa.  V dávné minulosti, ale i v současnosti, se za
nadřazený  národ  pokládali  a  pokládají  Anglosasové,  Američané,  kolonialisté  a
nacionalističtí váleční štváči a okupanti. Ten údajný nacionalismus, jakoby se skládal z
dvojího  druhu,  ze  dvou  typů  nacionalismu.  Zdravý  nacionalismus  tzv.
v l  a s t  e n e c k ý,  domácí,  neinvazivní do jiných zemí, je ohraničený územními
hranicemi.  Jiný zhoubný nacionalismus je ten nacionalismus invazivní,  který nezná
hranice, válkami, násilím, razancí povýšených osvícených předurčenců, chce ovládat
všechny národy světa. Tito sami sebou nadřazení nacionalisté jsou válekchtiví, zbrojí a
vyvolávají  války  všude  po  světě.   Tento,  po  celém  světě  rozpínavý,  válečný
nacionalismus si staví v cizích zemích své četné válečné základny a to včetně v naší
zemi. Tento rozpínavý nadřazený nacionalismus by se dal přirovnat k neonacismu, ne-
li  rovnou  k  nacismu.                                                     .
Dnes se ČR pokládá za národ nadřazenců,  s právem poroučet jiným velkým národům,
jak mají žít. Podíváme-li se na české politické strany s jakým druhem nacionalismu se
ztotožnily, pak to vypadá asi takto. ANO jsou takoví nacionalističtí obojetníci, vyznávají
jakýsi nacionalismus "pod obojí". ODS, potažmo celá vládní skvadra pol. stran, slouží
cizím zájmům oněch západních invazivních nacionalistů. Nevládní opoziční strany se
cítí být stranami ryze českých  v l a s t e n e c k ý c h nacionalistů.  O kom vůbec

 nepochybuji  že  je  čistou  vlastenkou,  nacionalistkou,  bez jakékoli  nadřazené touhy
ovládat kohokoliv, je europoslankyně Kateřina Konečná, předsedkyně KSČM. S radostí
kvituji , že KSČM pod předsednictvím paní Konečné rostou volební preference. V MF
DNES se předseda ČSSD alias SOCDEM, pan Šmarda vyjádřil, že nemají zájem o
koaliční  spolupráci  s  komunisty  a  nacionalisty.  Takže  bude  s  čistým  svědomím
spolupracovat s vládními militaristickými šovinisty, pracujícími v zájmu západních, na
východ invazivních, anglosaských nacionalistů?                                          E. Dolejší

Danuše Nerudová: když rozdávání titul ů není jen práce,
ale  poslání                             .
V zemi, kde je diplom posvátnou vstupenkou do spole čnosti  úsp ěšných, není
divu, že se europoslankyn ě Danuše Nerudová stala královnou mezi královnami.
Ne, to není ironie – to je realita! Protože kdo jin ý než bývalá rektorka Mendelovy
univerzity  v  Brn ě  by  mohl  tak  dob ře  pochopit,  jakou  hodnotu  má  skute čně

kvalitní  vzd ělání?  A  hlavn ě,  jak  rychle  a  efektivn ě  ho  rozdávat!
V zemi, kde je diplom posvátnou vstupenkou do společnosti úspěšných, není divu, že
se europoslankyně Danuše Nerudová stala královnou mezi královnami. Ne, to není
ironie – to je realita! Protože kdo jiný než bývalá rektorka Mendelovy univerzity v Brně
by mohl tak dobře pochopit, jakou hodnotu má skutečně kvalitní vzdělání? A hlavně,
jak rychle a efektivně ho rozdávat! Pověsti o tom, jak rychle se na univerzitě pod jejím
vedením množily tituly, se staly legendárními. Člověk by si myslel, že je to spíš nějaký
nový druh genetické modifikace, když tak rychle klonovala diplomy. Ale pozor! Nešlo
přece o pouhé »rozdávání«. Byla to promyšlená inovace! Vždyť proč trávit roky na
univerzitě,  když můžete tituly přidělovat jako na běžícím pásu? Efektivita  je přece
základem  moderní  společnosti.  Hlavně  té  české  pod  vedením  5demoliční  vlády
P. Fialy,  který  je  shodou  okolností  také  z Brna.  A když  už  mluvíme  o  inovacích,
nemůžeme opomenout další  skvost české politické scény – Helenu Langšádlovou,
brilantní ministryni pro vědu a inovace. Kdo jiný by měl na starosti vědu, než člověk,
jehož přínos v této oblasti je tak zřejmý, že o něm nikdo nic neví? Je až fascinující, že
i přes její nezpochybnitelnou kvalifikaci v oboru (kterém? No, kdo by se zajímal o
takové detaily?) dokázala… no, alespoň přežít ve funkci. Což je vlastně taky výkon!
Ale abychom byli spravedliví – když se o ministerstvu pro vědu a inovace mluví tak
málo, může to být jen dobré znamení. Přeci jen neviditelný ministr M. Ženíšek má asi
stejně lajků jako jeho předchůdkyně H. Langšádlová. Méně řečí, méně problémů, že?
Možná se nám jen snaží nenápadně naznačit, že věda a inovace se nejlépe rozvíjejí v
tichosti. Nebo spíš v hibernaci. Co se ale dá říct na obranu těchto dvou dam? Inu,
alespoň  nám ukazují,  že v české politice se dá opravdu dělat  cokoliv,  když máte
správné  tituly.  A  na  závěr?  Ať  žije  česká  inovace  a  věda  –  v  čele  s  tituly  a
neviditelnými zásluhami.                        .                          iportal        Jan Klán 
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Narodil  v Praze na Malé straně  dne 16.11.1810 v domě  „U bílého
orla“,  (dneska dům čp.  401 Újezd),  pokřtěn byl  jako Ignác.  Jde o
Karla  Hynka  Máchu,  všestranně  nadaného  básníka,  literáta,
amatérského herce,  dobrého kreslíře,  autora  nejznámější  milostné
básně.  Romantický  příběh  Máj  nebyl  dosud   nikým  překonán.  U
piaristů absolvoval základní školu i gymnazium, koncem srpna roku
1836  získal  absolutorium  na  právech,  v  září  nastoupil  do  prvého

místa u justiciára Filipa Durase v Litoměřicích. Život měl teprve začít,  ještě téhož roku
však  byl  ukončen,  Mácha  byl  urychleně  pohřben.  Rakev  doprovodil  jen  náhodou
přítomný bratr Michal  s několika sousedy. Den pohřbu, 8.11.1836 měl být  dnem jeho
svatby. Nebýt Havlíčka, byl by jeho hrob zcela zapomenut. Ten ho v roce 1846 opatřil
náhrobní deskou.  Zásluhou „Májovců“ Nerudy, Hálka a dalších byl o řadu let později
přenesen  na  Vyšehrad,  kde  se  stal   poutním  místem  milenců.  Máchovu  podobu
neznáme,  ale  Myslbekova socha z  roku 1911 na Petříně  je  dalším
cílem mileneckých schůzek.
Jaký však  byl?  Mluvilo  se o  něm jako o urostlém hezkém člověku.
Osvědčil  se  jako  ochotnický  herec.  Každou  volnou  chvíli  věnoval
pěším tůrám, navštěvoval s přítelem Hindlem především romantické
zříceniny  hradů.  Dochovalo  se  115  jeho  zdařilých  kreseb.  S  ním
podnikl také šestitýdenní cestu do Alp, Benátek a Terstu. Publikoval
drobné prózy v  Květech,  třeba Svatý Jan,  Obrazy ze  života mého,
Márinka,  Cikáni.  Sbíral  materiál  k  velké  budoucí  próze   s  názven  Kat,  náčrty  se
dochovaly.  Samozřejmě  publikoval  také  básně.  Své  vrcholné  dílo  –  Máj  vydal  s
podporou přátel  vlastním nákladem. Místo dnešních diskoték se mladí   jeho doby
seznamovali  třeba při  ochotnických představeních. Hezký chlap, výborný řečník a i
herec  neměl  o  děvčata  nikdy  nouzi.  Prvá  vážná  známost  se  váže  k  Benešovu.
14.8.1832 zde proběhla hra J. N. Štěpánka „Čech a Němec“. V hlavní roli Mácha -
místní děvčata i paničky byly nadšené. Po představení byla taneční zábava, Mácha
se ale věnoval hezké Márince Štíchové. To byla dcerka lesníka z nedaleké hájovny
Želetínky.  Hovořila  dobře  česky,  četla   knihy,  dvaadvacetitý  student  se  zamiloval.
Spolužák  po čase napsal, že vybízel Máchu ke společném výletu do lesa Šiberna a
na zříceninu hradu Kožlí,  Mácha odepřel,  že přece musí Márince poděkovat za tu
zábavu.  Mácha  měl  okolí  Benešova  rád  a  často  ho  navštěvoval.  Hodlal  napsat
dokonce hru „Polesný“, kde měla Márinka hrát hlavní úlohu. Došlo k rozchodu, který
asi nebyl pro Máchu jednoduchý, příčiny nejsou známy. Spisovatel Ivanov pátral v
matrikách po Márinčině osudu – měla pak dvě nemanželské děti  a provdala se za
muže o deset let mladšího. Což svědčí na dobu, ve které žila o její dost nekonvenční
povaze.
(Dovolte osobní vsuvku - v Benešově jsem žil  dvacet let, jak jinak než v Máchově
ulici, čtvt hodiny pěšky do nejbližšího lesa u hájovny Želetínky. Ten nám skýtal houby,
krásné  procházky,  v  roce  1960  pomohl  sběrem  dřeva  nahradit  tehdejší  naprostý
nedostatek uhlí. Pokus blíže pátrat o Máchově pobytu se nezdařil,  stopy už  úplně
vychladly.)
 Další  láskou  byla  herečka  Rošrová.  Máchovo  zamilování   mělo  zřejmě  znak
ideálnosti, ale vztah k ženě ho stahoval na zem – píše o něm Sabina.
Třetí a konečná láska a nevěsta Máchova byla  Eleanora Šomková,
zvaná Lori. K seznámení došlo i  zde při  ochotničení. Bylo jí 17 let.
Touha  ovládat bez lásky, žárlivost, to byl jeho vztah k  Lori.  Vyčítal jí
němčení, nepřenesl přes srdce, že u ní nebyl první. Mácha byl člověk
náruživý-vedle  literárního  deníku  si  vedl  i  osobní,  části  byly
zašifrovány.  Milovník  záhad  Jakub  Arbes  šifru  rozluštil,  ale
nezveřejnil, obsah byl příliš divoký na 19.století. Máchovy dopisy Lori
se hemží příkazy,  zákazy. Obě rodiny nebyly ze známosti nadšeny,
ale když se mělo  narodit dítě, byl sjednán datum svatby. Syn Ludvík
se narodil  1. října 1836. Od konce září byl už Mácha v Litoměřicích – jen tak si na něj
odskočil pěšky do Prahy  podívat. Na svatbě nebude nikdo, koho Mácha neschválí,
jinak se konat nebude. Lori nesmí nikam. „Jak sis mohla dovolit navštívil otce bez
mého svolení?“  Dopis  má datum  2.  listopadu.  Jen  čtyři  dny poté   básník  umírá,
přesnou příčinu už nikdo nezjistí. Mácha často hladověl, první plat dostal až  zpětně.
Trápily ho průjmy, churavěl  V neděli si vyšel na Radobýl, odkud uviděl požár. Běžel 8
km  do  Litoměřic,  stal  se  hrdinou,  zabránil  šíření  požáru.  Pochopitelně  byl  zcela
vyčerpán, mohl si uhnat zápal plic. Podle příznaků ale lékař konstatoval jako příčinu
úmrtí  „cholerínu“.  Nikdo  jiný  v  Litoměřicích  však  nemocen  nebyl.  Mohl  ji  chytit  v
Praze?                                                                                                    Pavel Hruban
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